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مدیرعاملسابقرایتلمیگویدیکاپراتوربا50درصدظرفیتخدماتمیدهد،اماوزیرارتباطاتصداوسیمارامقصرکندیاینترنتمیداند

روی فرکانـــس سیـــاسـت
ایــنروزهــاهمــهبــاکرونــادســتوپنجهنــرممیکننــد؛شــما

ــن ــاکروناســت،ای ــارزهب ــرمب ــادرگی ــنروزهــادنی چطــور؟ای

روزهــالحظهبهلحظــهآمــارمبتلایــانبــهکرونــاوجانباختــگان

بــراثــرابتــلابــهکرونــابــاشــیبتنــدوعجیبــیدرحــالرشــد

اســت،ایــنروزهــادولتهــاهمگیعاجــزازمقابلهباویروســی

هســتندکــهمیلیونهــابرابــرکوچکتــرازانســاناســت،ایــن

روزهــابیــشازهــرزمــاندیگــریهمــاندولتهــاومردمــی

کــهســایههــمرابــاتیــرمیزدنــدوبــرایســودبیشــتر،ازهیــچ

کاریبــرایازبیــنبــردنهمنوعــانوحتــیطبیعــتفروگــذار

ــد، ــرمیدهن ــیس ــتگیوهمراه ــدایهمبس ــد،ن نمیکردن

ایــنروزهــاهمهچیــزتغییــرکــردهاســت.دنیــایپیــش،حیــن

وپــسازکرونــاحتمــاســهدنیــایمتفــاوتخواهنــدبــود،امــا

ــان ــگاربعضــیچیزهــاهــمهمچن ــراتان ــنتغیی ــهلایای لاب

تغییــرنکردهانــد.همیــنامــروزکــهازخانــهبیــرونمیآمــدم،

متوجهشــدمکســیشیشــهماشینمراشکســتهوالبتهچیزی

ازداخلماشــینعایدشنشــدهاســت،یعنیدزدهاهمچنان

مشــغولدزدیهســتند،یــادرشــماییبزرگتــر؛همانهایــی

ــدو ــکارمیکردن ــردمرااحت ــهم ــاجروزان ــهروزگاریمایحت ک

ــالا ــد،ح ــرارمیفروختن ــرایطاضط ــتردرش ــتبیش ــهقیم ب

ــد. ــکارمیکنن ــدهو...رااحت ــوادضدعفونیکنن ماســکوم

جنگافــروزانهمچنــاندنبــالجنگافــروزیهســتندو

بمبهــاهمچنــانبــرســرمــردمبیگنــاهجهــانازیمــنتــا...

فــرومیریــزد.کشــورهاییکــهادعــایانساندوســتیدارنــد،

ــد. ــاربرنمیدارن ــتازفش ــدودس ــممیکنن ــانتحری همچن

سوءاســتفادهکنندگانازشــرایطبحرانــیهــمکــهپــایثابــت

ایــناحوالنــدوقسعلیهــذا...پــسدرجهــانتغییــرات،

همچنــانعــدهایهســتندکــهدســتازتغییــربرنداشــتهاند

وتــامیتواننــدبــرهمــانریــلقبلــیمیرونــدوحتــیتندتــر.

ــسازآن،وضعیــتخاصــیراایجــادکــرده ــاوشــرایطپ کرون

ــده ــتهش ــاتبرداش ــیاریازموضوع ــاتازبس اســت،توجه

ــرهخاصــیازموضوعــاتشــدهاســت.در ــهدای ومعطــوفب

ــنروزهــایاضطــراروشــرایط ــهلایهمی ــنوانفســا،لاب همی

خــاص،اتفاقاتــیدرجریــاناســتکــهشــایداگــرمــاهــمتــنبه

شــرایطکرونایــیمیدادیــم،لازمبــهبازگــوکــردنآننبــود،امــا

خــب،پیونــدهمیــنمســائلبــاشــرایطکروناییالــزامپرداخت

بــهآنراتوجیــهمیکنــد.

00:00پایانغلطگیری00:00شروعغلطگیری00:00پایانصفحهآرایی00:00شروعصفحهآرایی

یکشنبه ۲۴ فروردین 13۹۹   شماره 3011

@جامعهجامعه f a r h i k h t e g a n d a i l y

ابوالقاسم رحمانی
دبیرگروه جامعه

روز های در خانه ماندن، روز های فاصله گذاری اجتماعی، 

روز های دور از هم بودن و فاصله  های دو متری و چند 

کیلومتری، اقتضائاتی دارد تا کمتر کار به دعوای خانوادگی 

و کاهش صبر و طلاق کرونایی و مسائلی از این دست بکشد. 

بالاخره تحمل چندده روز خانه نشینی اگر نگوییم کار 

هیچ کس، کار هرکسی هم نیست. یکی از این اقتضائات، 

استفاده از تکنولوژی، تلویزیون و... است. خصوصا حالا که 

از ایام نوروز عبور کرده ایم و تب وتاب ویژه برنامه  ها و احوال 

نوروزی فروکش کرده است و مردم بیش از پیش میل حضور 

در جامعه دارند، میلی که با ترس ابتلا به کرونا درآمیخته 

و برای مهار آن همچنان نیاز به همان اقتضائات احساس 

می شود. دو بازیگر اصلی میدان فراغت و البته کسب وکار 

مردم در ایام کرونایی، صداوسیما و وزارت ارتباطات هستند، 

دو بازیگری که هرکدام به وسع خود تلاش کرده اند باری از 

فشار روی دوش و ذهن مردم در ایام خانه نشینی بردارند 

و میزان موفقیت این دو، فردبه فرد متفاوت بوده است. 

عد ه ای راضی و عد ه ای هم از وضعیت خدمات ارائه شده 

ناراضی بوده اند. در اثنای این اتفاقات اما یکی از مسائلی 

که حسابی روی اعصاب مردم درخانه مانده و پای تلویزیون 

و موبایل نشسته، رفت، کندی نسبی سرعت اینترنت و 

همچنین سطح نازل برخی تولیدات صداوسیما بود. با 

این همه اما این مساله فقط در خانه  ها محصور نماند و کار 

به سطوح بالاتری کشید تا این دو نهاد به تیپ و تاپ هم 

بزنند. فرکانس  های 700 و 800 مگاهرتز اسم رمز دعوای 

بین وزارت ارتباطات و صداوسیما بود. ارتباطاتی  ها که 

حسابی از سوی مردم به خاطر کندی سرعت اینترنت زیر 

فشار بودند و خودشان هم آمادگی این حجم از هجوم مردم 

به استفاده از اینترنت را پیش بینی نمی کردند، توپ را به 

زمین صداوسیما انداختند که اگر این دو فرکانس، یعنی 

700 و 800 مگاهرتز را که بلااستفاده در اختیار آنهاست 

به ارتباطاتی  ها بدهند، شاهد رشد کیفیت و سرعت اینترنت 

خواهیم بود. این مطالبه و این جدل بین دو نهاد به رغم 

حساسیت بالا، در خلال اخبار کرونایی مغفول ماند اما دو 

طرف هرگز از مواضع خود عقب ننشستند و همچنان در 

تلاش تصاحب و یا حفظ این سرمایه عظیم هستند. البته 

این اولین جدل بین این دو نهاد نبود و پیش از این نیز سر 

مسائل مختلف ازجمله نظرسنجی  های تلویزیونی و... از 

خجالت هم درآمده بودند

صداوسیما و وزارت ارتباطات؛ جنگ جهانی چندم؟

همان     طور که گفتیم مساله، مساله ای تخصصی است و بدون 

اظهارنظر کارشناسان خیلی نمی توان حول آن اظهارنظر 

کرد. در این رابطه، یکی از مسئولان ارشد سابق صداوسیما، 

کیوان نقره کار، کارشناس فضای مجازی و مینا مهرنوش، 

مدیر سابق رایتل نکاتی را به »فرهیختگان« گفتند که هرکدام 

به خوبی نشان می دهد دعوای وزارت ارتباطات و صداوسیما 

هیچ کدام بر سر منافع ملی و مردم نیست. درد پول و قدرت 

و مالکیت اصلی ترین سوژه ماجراست. یکی از مسئولان 

ارشد سابق صداوسیما که تمایلی نداشت نامش ذکر شود، 

در ارتباط با این ماجرا و در نقد سرمایه سوزی صداوسیما به 

»فرهیختگان« گفت: »اگر تلویزیون را در خانه روشن کرده و 

مستقیم به آنتن بدون دستگاه گیرنده وصل کنید،  شبکه 

یک و دو را دریافت می کنید، این یعنی همچنان سیستم 

آنالوگ درحال کار است. سال  ها پیش باید این فرکانس  ها را 

خاموش می کردیم و از دور خارج می شد، این حتی از قوانین 

صداوسیماست، اما چنین اتفاقی هنوز رخ نداده است. این 

فرکانس  ها در اختیار وزارت ارتباطات است که به صورت 

امانی به صداوسیما داده شده. وزارت ارتباطات می تواند از 

آنها استفاده کند و پتانسیل ارزان تر و خوبی هم برای افزایش 

پهنای باند است، اما صداوسیما متاسفانه هنوز فرستنده  های 

آنالوگ خود را روشن نگه داشته. تمام دنیا را که بگردید، 

فرستنده آنالوگ روشنی پیدا نمی کنید و اصولا اساس 

مهاجرت از سیستم آنالوگ به دیجیتال برای صرفه جویی و 

کاهش هزینه  ها بوده است. یک فرستنده دیجیتال حداقل 

جایگزین 6 فرستنده آنالوگ  شده و از حجم و انرژی مصرفی 

کمتر بهره مند می شود. در این دعوا متاسفانه بحث منافع 

ملی در نظر گرفته نمی شود. یک طرف می خواهد این را نگه 

دارد و برای خود سرمایه می داند، درحالی که استفاد ه ای جز 

بحث مربوط به ایستگاه  ها و کانال  های با فرکانس پایین ندارد 

و طرف دیگر می خواهد این را تبدیل به سرمایه و پول کند و 

می تواند دراختیار  بخش خصوصی قرار دهد. در هر صورت، 

این ماجرا مدت ها به این شکل باقی مانده است و بالاخره 

یک جایی باید این مساله را حل کنند. 

اگر صداوسیما نیاز به این فرکانس دارد، باید دلایل موجهی 

برای این کار ارائه دهد والا این ظرفیت می تواند در خدمت 

منافع ملی قرار گیرد.«

منافع ملی حلقه مفقوده جدال ارتباطاتی  ها با صداوسیما

سوای تمام این تفاسیر و اظهارات اما گفته  های مینا مهرنوش، مدیر سابق 

رایتل هم قابل توجه است. او که سابقه اجرایی در این حوزه داشته، با تشریح 

اهمیت بالای فرکانس  ها برای کشور به »فرهیختگان« گفت: »فرکانس ثروتی 

است که در طبیعت تکرارنشدنی است. بنابراین از نظر شخص من فرکانس 

یک ثروت ملی در کشور است. به هر دلیلی یا به خاطر عدم آگاهی و شناخت 

قبلا فرکانس  ها به یک سری از اپراتور ها با هر عنوانی داده شده است اما الان 

در وضعیت فعلی می دانیم داشتن فرکانس به معنای داشتن یک ثروت بی حد 

و حصر است. یعنی آن قدر می تواند پول ایجاد کند که این عدد درمقابل 

درآمد های نفتی و مالیاتی ما قابل توجه و چشمگیر است. لذا اینکه الان سر 

فرکانس دعوا باشد یا افرادی چه در  بخش خصوصی و چه دولتی چشم به 

فرکانس  ها داشته باشند، یک موضوع کاملا طبیعی است.«

فرکانس یعنی یک سرمایه بی  حد و حصر
دعوا بر سر آن طبیعی است

مدیر سابق رایتل در ادامه به اثرگذاری فرکانس  های 700 و 800 در برخورداری 

ایران به فناوری 5G اشاره کرد و گفت: »درباره اینکه آیا برای ایجاد تکنولوژی 

نیاز به فرکانس جدید داریم؟ خیر. در بسیاری از سخنرانی  ها در سال قبل 

جناب وزیر گفتند تا پنج سال آینده 5G نمی تواند به این راحتی بیاید و برای 

آن نیاز به سرمایه گذاری بزرگ داریم. در این وضعیت و شرایطی که داریم آقای 

وزیر یا  بخش خصوصی می خواهند  از یک سرمایه گذار رونمایی کنند، چون 

خود من هر سرمایه گذاری که آوردم، نپذیرفتند. سرمایه گذار داخلی که قطعا 

نیستند، چون پول نداریم نان مردم را بدهیم و مردم دچار مشکل معیشتی 

هستند، سرمایه گذار خارجی هم هرچه داریم در این وضعیت کرونا کسی 

سرمایه گذاری نمی کند. بنابراین تکنولوژی 5G ربطی به فرکانس  ها ندارد و 

دوستان بیشتر بهانه جویی می کنند.«

 5G ی تکنولوژ
در این شرایط ربطی به فرکانس  ها ندارد

مهرنوش در ادامه با اشاره به ظرفیت و لزوم شفافیت 

فرکانس  های موجود ادامه داد: »اولا خیلی خوب است 

لیست کل فرکانس  هایی را که وجود دارد، دربیاوریم 

و بگوییم وزارت ارتباطات گزارش شفاف بدهد که 

ماهانه و سالانه روی این فرکانس  ها چقدر درآمد 

ایجاد می کند و چقدر ظرفیت درآمدزایی اینها کامل 

است یا نه، در کجا این درآمد ها استفاده می شود و 

چقدر در جیب وزارت ارتباطات می رود و چقدر در 

جیب مردم؟ این سوال مهمی است. چقدر از پول 

درآمد های فرکانس  های فعلی به جیب مردم می رود 

که به نام مردم این همه دعوا و کشمکش می شود؟«

چقدر از درآمد فرکانس  های موجود
به جیب مردم می رود؟ 

براساس آنچه تا اینجا گفته شد، دو طرف دعوا و مجادله بر سر فرکانس  های 

700 و 800 مگاهرتز -که درحال حاضر در اختیار صداوسیماست- بیش از آنکه 

به دنبال ایجاد خدمات بیشتر برای مردم و به قولی نفع ملی باشند، به دنبال نفع 

سازمانی و شخصی هستند. یک طرف به دنبال حفظ قدرت و مالکیت خود در دارا 

بودن دو تا از بهترین فرکانس  های موجود در کشور است و جز این، هیچ برنامه ای 

برای استفاده از این فرکانس  ها ارائه نکرده. طرف دیگر هم که از اهمیت بالای 

این ثروت عظیم مطلع است و می داند برخورداری از آن می تواند چه درآمدی را 

نصیب سازمان و ساختار مطلوبش کند، با تهییج عمومی و ارائه وعده  هایی که 

خود به خلاف بودن آن واقف است، سعی بر دراختیار گرفتن فرکانس  ها دارد. این 

بین، اما مثل همیشه این مردم هستند که بازیچه مجادلات بین سازمانی می شوند 

که برخلاف تمام شعار ها نفعی برای آنها در این جدل در نظر گرفته نشده است.

سر بی کلاه مردم
در تمام مجادلات سازمانی

مدیر سابق رایتل در پایان افزود: »این دو فرکانسی که دست 

صداوسیماست و فرکانسی که خود ما آن زمان که مدیر رایتل 

بودم، در اختیار داشتیم که آن هم وزارت ارتباطات و آقای 

جهرمی با همین مساله بنده را تهدید کردند و گفتند پس 

می گیرند که جزء بهترین نوع فرکانس  های ایران هستند، 

قرار است از آن چه مدل درآمدی و چه طرح کسب وکاری 

ارائه کنند و می خواهند چقدر از این درآمد ها را ایجاد کنند؟ 

این آمار را به دولت و مردم ارائه کنند، نه اینکه فرکانس را 

بگیرند و بعد بگویند چه کار می کنند. مطالبه ما و رسانه 

باید این باشد که این فرکانس تاکنون چه وضعیتی داشته 

و این پول  ها چقدر به مردم رسیده و از این به بعد طرح 

آقای وزیر کجاست و وزارت ارتباطات یا هر کسی که ادعا 

دارد فرکانس را به او می دهند، می خواهد با این طرح چه 

کار کند؟ باز از این طرح چه سودی و چه درآمدی به مردم 

خواهد رسید؟ این که پهنای باند و سرعت را بالا می بریم 

و حرف  های غیرفنی در این حوزه؛ کاری از مردم پیش 

نمی برد. عدد و رقم باید شفاف باشد. توصیه می کنم وزارت 

ارتباطات به عنوان متولی حوزه ICT که متاسفانه تک متولی 

شده است و حاکمیت ICT را گرفته، قبل از اینکه به مسائل 

مالی فرکانس  های صداوسیما بپردازد، درمورد شبکه ملی 

اطلاعات که وظیفه اصلی او است و هر لحظه خطر قطع 

اینترنت از بیرون را داریم، برنامه  ها را به درستی ارائه کند.«

هم روش درآمدی از فرکانس  ها شفاف شود
 هم گزارشی از شبکه ملی اطلاعات داده شود 

مهرنوش در ادامه در تشریح وظایف وزارت ارتباطات درخصوص در 

اختیار گرفتن فرکانس  ها خاطرنشان کرد: »نکته دوم این است که آیا 

دولت وظیفه دارد فرکانس را از جایی به جای دیگر، به  بخش خصوصی 

که نمی دانیم کیست و با چه رانتی قرار است وارد میدان شود، واگذار 

کند و تولید ثروت داشته باشد یا مجبور است اعلام کند این فرکانس 

می تواند این قابلیت درآمدی را داشته باشد و باید نهادی که فرکانس را 

دارد از این درآمدزایی کند. نظر من سناریوی دوم است. وزارت ارتباطات 

وظیفه حاکمیتی و سیاستگذاری دارد و باید بگوید این فرکانس براساس 

کار کارشناسی نه فقط خودشان، بلکه با نظر کارشناسان دستگاه  های 

مختلف این مقدار درآمد دارد. بنابراین اگر نتوانید از آن درآمد ایجاد 

کنید، باید کمک کنیم چطور درآمدزایی کنید.«

وزارت ارتباطات تسهیل کننده
استفاده از فرکانس هاست، نه مالک آن

مدیر سابق رایتل در ارتباط با ظرفیت استفاده شده فرکانس  های 

دراختیار اپراتور های تلفن همراه هم گفت: »نکته ای که وجود 

دارد این است که فرکانسی که الان دست همراه اول، ایرانسل 

و رایتل است، با ظرفیت کامل استفاده می شود؟ خیر. در 

بسیاری از شهر ها و استان  های کشور همین الان ظرفیت 

اپراتور ها خالی است؛ یعنی اینکه با وجود فرکانس جدید 

می توانیم درآمدزایی کنیم، در ابتدا باید بگوییم اول به اپراتور ها 

بگویید فرکانس  های قبلی را گزارش کنند که فول ظرفیت کار 

می کنند و مشکل فرکانس داریم و بعد درباره این موضوع 

صحبت کنیم. حتی همراه اول در بسیاری از مناطق با 50 

درصد ظرفیت کار می کند. ما ظرفیت  های خالی داریم.«

به جای فرکانس جدید در ارتباط با 
فرکانس  های موجود شفاف سازی شود

مهرنوش در ادامه به جدال اخیر وزارت ارتباطات و صداوسیما 

اشاره کرد و گفت: »همان طور که وزارت ارتباطات نمی تواند 

یقه همراه اول و ایرانسل یا رایتل را بگیرد و بگوید فرکانس 

خود را برگردانید چون نتوانسته اید خوب از آن درآمدزایی 

کنید، صداوسیما هم همین طور است. فقط کمکی که 

می تواند به عنوان دولت  انجام دهد این است که باید بستر 

را فراهم کرده و به صداوسیما کمک کند و بگوید روش  های 

درآمدی این است. می تواند بگوید به این حوزه بیاید و 

درآمدزایی کند. با روش  های سهم از درآمد می تواند شریک 

شود و بگوید یک  بخش خصوصی خوب معرفی می کنیم 

و این روش است و بستر حاکمیتی و دولتی می دهیم و 

این مقدار درآمد ایجاد کنید. اما حالا ادبیات طور دیگری 

است؛ ادبیات این طور است که فرکانس را به ما بدهید 

تا ما دوباره رانت و امضای طلایی ایجاد کنیم و سال آخر 

دولت که هیچ کس به هیچ کس نیست و به کسی پاسخگو 

نیستیم، به کسی که دل مان می خواهد، بدهیم. کمااینکه 

پاسخگویی وزارت ارتباطات در طول چند سال گذشته نشان 

داده که ما هر کاری بخواهیم، انجام می دهیم. نه به کسی 

پاسخگو هستند و نه وظایف اصلی خود را انجام می دهند 

و هنوز تکلیف شبکه ملی اطلاعات روی هواست و درباره 

مهم ترین مساله مملکت، وزارت ارتباطات نتوانسته تکالیف 

خود را انجام دهد.«

رویه وزارت ارتباطات
 خبر از ایجاد رانت دوباره می دهد

کیوان نقره کار، کارشناس فضای مجازی و ارتباطات هم 

در ارتباط با این مساله با نگاهی دیگر به »فرهیختگان« 

گفت: »اختلاف بین صداوسیما با نهاد های دیگر را 

قبلا هم شاهد بودیم و در بحث محتوا بوده که کدام یک 

خود را صاحب محتوا بدانند که شاید این اختلاف را با 

وزارت ارشاد داشتیم. اختلافی بین صداوسیما با یک 

دستگاه دولتی دیگر همانند وزارت ورزش در بحث پخش 

آگهی  ها و هزینه  های مربوط به آن بود و این بار صداوسیما 

اختلافی با مجموعه وزارت ارتباطات دارد. فارغ از اینکه 

این موضوعات باید حل شوند، باید یک نهاد قانونی به 

این موضوع رسیدگی کند. باید ببینیم این مساله در 

مجمع تشخیص مصلحت نظام یا شورای نگهبان و یا 

در کجا قابلیت حل و فصل دارد؛ اولین نکته این است. 

نکته دوم اینکه فارغ از تمام اینها و لجبازی  هایی که 

بین سازمان  های مختلف صورت می گیرد، ما باید ببینیم 

منافع مردم کجا تامین می شود. یک مجموعه  مالکیت 

و مجموعه دیگر نوآوری داشته و یک مجموعه فرصتی 

را ایجاد می کند و همه باید در کنار هم قرار گرفته و 

همکاری داشته باشند تا از آن فرصت بهینه استفاده 

شود. به خصوص وقتی می خواهیم از نوآوری و ابداع 

فناوری و از چیزی استفاده کنیم که مدام در دنیا رو به 

تغییر است. اگر الان وارد آن نشویم، ممکن است عقب 

بیفتیم و هزینه  های بیشتری را متقبل شویم. از آن سمت 

هم نهاد هایی که می خواهند از ظرفیت  های صداوسیما 

استفاده کنند، باید شفاف بیایند و اعلام کنند قرار است 

چه اتفاقی رخ دهد. اگر قرار است این ظرفیت  ها به 

آنها داده شود، چه مزیت  هایی ایجاد می کنند؟ اگر این 

شفافیت  ها ایجاد شود، این طور نباشد که دکل  هایی را از 

سازمان صداوسیما به وزارت ارتباطات بدهیم و درنهایت 

باز سرویس ضعیف و گران یا اتفاق دیگری را بعدا شاهد 

باشیم. پروژ ه ای نباشد که متوجه نشویم چه شد و نفع 

مردم کجا بود؟ اگر این اتفاقات بیفتد و با حمایت نهاد 

بالادستی-که تسریع کننده است- این مشکلات را حل 

کرده و بر آن نظارت داشته باشد که اگر این اتفاق افتاد، 

کجا سود به مردم می رسد، این مشکلی نیست که قابل 

حل نباشد.«

دو طرف ماجرا بیایند و سازوکارشان را شفاف اعلام کنند

نقـره کار در ادامـه و در پاسـخ بـه ایـن سـوال 

کـه بالاخـره مطالبـات از مجموعـه وزارت 

ارتباطـات در کشـور صرفـا سـرعت و کیفیـت 

نیسـت)برای مثال میزان دسترسـی به منابع 

و محتـوای مختلـف، پرهیـز از فیلترینـگ و 

موضوعاتـی از ایـن دسـت هـم مطالباتـی 

جـدی اسـت، مـردم سـرعت بـالا داشـته 

محـدود  دسترسی هایشـان  ولـی  باشـند 

باشـد، بـه چـه کارشـان می آیـد؟(، گفـت: 

»بخشـی از جامعه کاربران هسـتند و بخشـی 

ن  هندگا سـعه د تو و  ن  هندگا یس د سـرو

نرم افـزاری کـه بالطبـع هرچـه سـرعت بالاتـر 

بـرود، می توانیـم خدمـات به روز تـری ارائـه 

کنیـم و امکانـات بهتـری در اختیـار کاربـران 

قـرار می گیـرد. منکـر این مسـاله نیسـتیم که 

باید روی سـرعت کار کنیم. این که صرفا این 

 4G جـاده را یکطرفـه ببینیـم یـا فقـط بگوییم

هسـتیم و از سـوی دیگـر نرم افـزار و امکانـات 

یـا تناسـبی را بـا آنچـه در دنیـا مورد اسـتفاده 

قـرار می گیـرد، نداشـته باشـیم، فایـده نـدارد 

و جـاده خالـی می شـود کـه بـا هـر سـرعتی 

می تـوان در آن رانـد و مـا اجـازه نمی دهیـم 

بیشـتر از سـرعتی کـه در کوچـه می تـوان 

رانندگـی کرد، ماشـین  های ما حضور داشـته 

باشـند. لازمـه این اسـت کـه زیرسـاخت  های 

سـخت افزاری و هـم زیرسـاخت  های فنـی 

را ارائـه کنیـم و اجـازه دهیـم کاربـران بـه 

داشـته  دسترسـی  دارنـد،  مدنظـر  آنچـه 

باشـند، کمااینکـه پیام رسـان  های داخلـی 

نتوانسـته اند جایگزیـن همـه کار هایـی کـه 

در تلگرام انجام می شـود، شـوند و واتسـاپ را 

هـم بـا قابلیت  هـای ضعیـف نمی تـوان پیـش 

بـرد. به هرحـال ایـن حـرف هم درسـت اسـت 

کـه اگـر فقـط به فکر سـرعت هسـتیم، باید به 

فکـر دادن فرصـت روی این بسـتر های فرعی 

و زیرسـاختی هـم باشـیم.«

ینگ هم مهم است سوای سرعت و کیفیت، دسترسی و دوری از فیلتر

از آنجـا کـه مسـاله مـورد بحـث ایـن دو نهاد مسـاله ای تخصصی اسـت، 

شـاید خیلـی جایـز نباشـد بـه یافته  هـای شـخصی اکتفا کنـم، اما پیش 

از نوشـتن نظـرات کارشناسـان به عنـوان آنچـه شـخصا در ارتبـاط بـا 

ایـن مـورد بـه دسـت آورده ام، بایـد بنویسـم کـه فرکانس  هـا موضوعاتی 

بااهمیـت و حساسـیت بسـیار بـالا هسـتند، شـاید بتـوان گفـت در حـد 

نفـت می تـوان از آنهـا به عنـوان سـرمایه  های ملـی یـاد کـرد. بگذاریـد 

کمـی بـه عقـب برگردیـم و بیشـتر در ارتبـاط بـا ایـن دو فرکانـس مـورد 

ادعـای طرفیـن حـرف بزنیـم. ایـران برخـلاف بسـیاری از کشـور های 

دنیـا کـه دارای تلویزیون  هـای ماهـوار ه ای هسـتند، بـه دلیـل نداشـتن 

ماهـواره همچنـان از سیسـتم کابلـی اسـتفاده می کنـد. در روزگاری که 

هنـوز خبـری از تلویزیـون دیجیتـال نبـود، تمامی ایـن فرکانس  ها مورد 

اسـتفاده صداوسـیما بـود و بـرای پخش تصاویـر و برنامه  های تلویزیونی 

مـورد بهره بـرداری قـرار می گرفـت. امـا بـه محـض انتقـال از سیسـتم 

آنالـوگ بـه دیجیتـال، حجم اسـتفاده از فرکانس  ها به طرز چشـمگیری 

کاهـش پیـدا کـرد و عمـلا صداوسـیما دیگر احتیاجی به اسـتفاده از دو 

فرکانـس 700 و 800 مگاهرتـز نداشـت. از آن زمـان تـا امـروز ایـن دو 

فرکانـس کـه تحـت مالکیـت وزارت ارتباطـات و البته به صـورت امانی در 

اختیار صداوسیماست، تقریبا بلااستفاده )اگر از همچنان روشن بودن 

سیسـتم آنالـوگ چشم پوشـی کنیـم( مانـده و همیـن مسـاله و اهمیـت 

بـالای فرکانس  هـا )به خاطـر ثـروت عظیـم و لایتناهی که می تـوان از آن 

به دسـت آورد( مورد جدل ارتباطاتی  ها و صداوسـیمایی  ها بوده اسـت. 

بار هـا ایـن مسـاله حتی به مجلس کشـیده شـد تا اختیـار فرکانس  های 

700 و 800 از دسـت صداوسـیما خـارج شـود کـه هـر بـار مجلـس با آن 

مخالفـت کـرده اسـت. نکتـه قابل تامـل در ارتبـاط بـا ایـن موضـوع یکی 

ماجـرای درآمـد عظیمـی اسـت کـه دارنـده ایـن فرکانس  هـا می توانـد از 

آن داشـته باشـد، دوم عدم ارتباط مسـتقیم آن با ماجرای رشـد کیفیت 

و سـرعت اینترنـت اسـت. اینجـا بایـد کمـی بیشـتر بـه جمـلات دقـت 

کنیـد. ببینیـد، وزارت ارتباطـات می خواهـد بـا سوءاسـتفاده از شـرایط 

کرونایـی و حساسـیت  های کمتـری کـه در جامعـه و در سـطح نهاد های 

نظارتـی بـه ایـن ماجـرا وجـود دارد، اختیـار فرکانس  هـای 700 و 800 را 

از صداوسـیما بگیـرد، امـا بـه جـای بیان اصـل غرض خود یعنـی درآمدزا 

بـودن ایـن اتفـاق و سـرمایه هنگفتی که این دارایـی می تواند روانه خزانه 

ارتباطاتی  ها کند، ماجرای سرعت و کیفیت اینترنت را پیش می کشد تا 

با فشـار اجتماعی این مسـیر را تسـریع کند. البته نمی توان تماما منکر 

اثرگـذاری ایـن اتفـاق بـر سـرعت و کیفیـت اینترنـت شـد، امـا بـه اذعان 

خـود وزیـر ارتباطات دسـتیابی به حـد بالاتری از فناوری  هـای اینترنتی 

خصوصـا پروسـه دسـتیابی بـه تکنولـوژی 5G زمـان زیـادی می بـرد و 

همچنیـن تجهیزاتـی کـه در حـال حاضر وجود دارد هم قدیمی اسـت و 

بـرای نوسـازی آنهـا زمـان زیادی لازم اسـت که می توان گفت در شـرایط 

احتیـاج فـوری مـردم بـه سـرعت بالاتـر و کیفیت بهتر اینترنـت، بهتر این 

اسـت که ارتباطاتی  ها مسـیر  های دیگری را انتخاب کنند و فعلا دسـت 

از سـر درآمدزایـی بردارنـد. مضاف بر ایـن و در تایید این خطوط می توان 

بـه اظهـارات مدیـرکل پایش فضای مجازی مخابـرات که چند روز پیش و 

در خـلال بالاگرفتـن جـدل بیـن صداوسـیما و وزارت ارتباطات گفته بود 

اعتراضـات مـردم دربـاره قطعـی اینترنـت بـه فرکانس  هـای صداوسـیما 

ربطی ندارد و اپراتور  ها از حداکثر فرکانس  های خود استفاده نمی کنند 

هـم اشـاره کـرد. امـا همان طـور که گفته شـد، این صحنـه دو بازیگر دارد 

و درمقابـل امـا صداوسـیمایی  ها هـم گویـا نمی خواهند اسـتفاده بهتر و 

کارگشـاتری از ایـن فرکانس  هـای ارزشـمند داشـته باشـند. آنهـا سـوای 

اینکـه می تواننـد بـا اقداماتـی به نفع مردم هم درآمدزایی داشـته باشـند 

و هـم رضایـت عمومـی را افزایش دهنـد، پیش تر گفته بودند برای تبدیل 

کیفیـت شـبکه  های تلویزیونـی بـه hd نیازمند این دو فرکانس هسـتند، 

امـا نه تنهـا ایـن اتفـاق نیفتاد بلکه حتی سیسـتم آنالـوگ را نیز که هزینه 

زیـادی روی دسـت صداوسـیما می گـذارد هـم خامـوش نکردنـد. ایـن 

درحالـی اسـت کـه تبدیـل سیسـتم آنالوگ صداوسـیما بـه دیجیتال در 

همـه دنیـا صرفـا برای افزایش کیفیت و صرفه جویـی در هزینه  ها صورت 

گرفـت، امـا بـا اقـدام صداوسـیما تبدیـل به هزینه اضافه شـده اسـت.

دعوای زرگری ارتباطات و صداوسیما بر سر پول و مالکیت


